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izegem
 Izegem scoort behoorlijk wat 
betreft de opvolging van het bio-
diversiteitscharter. Mede dankzij 
een goed werkende Minaraad 
en enkele enthousiaste trekkers 
werden sinds de ondertekening 
verschillende positieve acties uitge-
werkt. Voorbeelden hiervan zijn de 
geslaagde paddenoverzetacties en 
de bouw van de insectentoren bij 
sportcentrum ‘De Krekel’. Rond 
het bufferbekken aan de Bosbeek 
werden bovendien streekeigen 
bomen en struiken aangeplant. 
Op termijn kan het bufferbekken 
zo uitgroeien tot een waardevol 
natuurgebied. De stad Izegem is 
sinds eind 2008 aangesloten bij het 
stad-land-schap ’t West-Vlaamse 
hart, wat ongetwijfeld zorgt voor 
een verhoogde dynamiek op het 
vlak van natuur en landschap.
Toch zijn er nog heel wat acties uit 
het charter die verder uitgewerkt 
dienen te worden. De inventarisa-
tie van de trage wegen is afgerond, 
maar een uitgestippeld beleid op 
dit vlak ontbreekt nog. Natuur.
koepel spoort Izegem aan om 

verder werk te maken van een plan 
om het trage wegennetwerk uit 
te breiden en oude trage wegen 
te heropenen. Ook het herstel en 
de aanleg van hagen, houtkanten, 
groenschermen en andere kleine 
landschapselementen dient verder 
te worden uitgebouwd en Izegem 
moet nog meer inzetten op de 
bestrijding van exoten.

weVelgem 
Wevelgem ondertekende een 
‘standaardcharter’ met 10 meer 
algemene actiepunten. Positief  
is de geslaagde organisatie van 
verschillende sensibilisatie- en 
educatieacties en de belofte 
voor integratie van nestgelegen-
heid voor gierzwaluwen bij de 
restauratie van het oud stations-
gebouw. De herinrichting van het 
natuurcentrum ‘De Rand’ en de 
organisatie van paddenoverzetac-
ties gebeurden in nauwe en goede 
samenwerking met de plaatselijke 
Natuurpuntafdeling. 
Wevelgem is in de regio onge-
twijfeld één van de koplopers wat 

betreft ecologisch groenbeheer 
en scoort inzake engagement 
alvast beter dan de meeste andere 
gemeenten. De inrichting van 
de Hoge en Lage kouter met de 
aanleg van verschillende wadi’s 
(regenwateropvang van woonwijk) 
in Gullegem zijn een voorbeeld 
dat navolging verdient voor vele 
andere gemeenten. De landschaps-
plannen voor de Groene Slinger 
bieden een toekomst voor de open 
ruimte in Wevelgem: op papier 
ziet het er alvast niet slecht uit en 
concrete realisaties kunnen op 
korte termijn gepland worden.
Toch kan het natuurbeleid ook 
in Wevelgem nog stukken beter. 
In Wevelgem zijn de meeste 
wegbermen zeer soortenarm 
door bemesting, sproeien of  
zijn gewoon ingepalmd door de 
landbouw. Hiertegen wordt niet 
opgetreden, ondanks herhaald 
aandringen vanuit de plaatselijke 
Natuurpuntafdeling. Waardevolle 
bermen moeten absoluut behou-
den blijven en er dienen meer 
kansen voor wegbermherstel te 
worden gecreëerd. Wat betreft het 
project ‘Rivierherstel Leie’ zal het 

BioDiversiteitscharters:
nog veel werK aan De winKel
In het voorjaar van 2010 ondertekenden 12 steden en gemeenten uit Zuid-West-Vlaanderen 
onder grote persbelangstelling een biodiversiteitscharter. Hiermee beloofden ze op korte 
termijn een aantal concrete acties uit te voeren om zo de lokale biodiversiteit te versterken. 
Twee jaar later en net voor de gemeente- en provincieraadsverkiezingen, is het tijd voor een 
terugblik. Werden er daadwerkelijk acties gerealiseerd?
Hieronder beoordeelt Natuur.koepel elke stad en gemeente op het natuurbeleid dat het de laatste jaren 
gevoerd heeft. We toetsen enkele beloftes uit elk charter aan de werkelijk gerealiseerde acties en geven op 
basis hiervan een score:

GROEN: heel wat acties werden uitgevoerd, erg goed natuurbeleid, doe zo voort
GEEL: meerdere acties werden uitgevoerd, vrij behoorlijk natuurbeleid, kan beter
ORANJE: enkele acties werden uitgevoerd, minder goed natuurbeleid, kan nog veel beter
ROOD: amper acties uitgevoerd, vrijwel onbestaand natuurbeleid, het startschot mag gegeven worden

•6 7•

vooral de vraag zijn in hoeverre 
de gemeente zal afzien van haar 
eenzijdige steun aan de landbouw 
en de uitvoering van belangrijke 
werken op het terrein ook daadwer-
kelijk zal ondersteunen. Recreatie 
en landbouw wint het in Wevelgem 
vaak van natuur. Wevelgem dient 
landbouwers ook meer te overtui-
gen om landschapsbedrijfsplan-
nen af  te sluiten en de financiële 
middelen voor aankopen door 
Natuurpunt moeten uitgebreid 
worden.

harelbeKe
Het charter dat Harelbeke 
ondertekende bevat 10 actiepunten 
waarvan er verschillende werden 
geconcretiseerd op lokaal niveau. 
De meeste actiepunten uit het 
GNOP werden de laatste jaren 
gerealiseerd, maar het GNOP 
zelf  werd niet geactualiseerd. Wel 
werden er enkele actiepunten opge-
nomen in een visienota. Harelbeke 
doet haar best om sensibilisatieac-
ties rond natuur op te zetten, al dan 
niet in samenwerking met de lokale 
Natuurpuntafdeling. Er werd geen 
specifieke soort geadopteerd maar 
er werden wel bijzondere maatrege-
len uitgewerkt voor de huiszwaluw, 
kerkuil, amfibieën en natuurlijk de 
slechtvalk. Daarnaast werden aan 
de nieuwbouw van het stadhuis 
nestlocaties voor gierzwaluwen 
voorzien. Ook kent Harelbeke een 
goed bermbeleid waarbij in samen-
spraak met opgeleide inwoners het 
beheer wordt bijgestuurd in functie 
van een inventarisatie.
Daartegenover staat het uitblijven 
van een trage wegenbeleid in 
Harelbeke. Natuur.koepel roept 
de stad dan ook op om werk te 
maken van een inventarisatie en 
een aangepast beleid uit te werken. 
Ook moeten de gesprekken met 
Waterwegen & Zeekanaal over 
het beheer van de Molenput 
opnieuw opgestart worden. Dit kan 
trouwens een goede gelegenheid 
zijn om een aangepast maaibeheer 

van de Leieoevers voor 
te stellen, als eerste 
stap in de ambitieuze 
beloftes die gedaan zijn 
naar aanleiding van het 
project Rivierherstel 
Leie. Daarnaast moet 
in Harelbeke nog meer 
werk gemaakt worden 
van de landschappe-
lijke inkleding van het 
buitengebied.

Kuurne 
Kuurne ondertekende een charter 
met 9 actiepunten. Kuurne is de 
meest dichtbevolkte gemeente 
in Zuid-West-Vlaanderen en de 
druk op de resterende stukjes 
groen is dan ook erg groot. Toch 
slaagde Kuurne er de laatste jaren 
in een behoorlijk natuurbeleid op 
te zetten. De huiszwaluw werd 
geadopteerd en kreeg via een 
uitgewerkt subsidiereglement extra 
aandacht en bescherming. De 
gemeente zorgt ook steeds voor 
de beloofde logistieke hulp bij de 
Dag van de Natuur en helpt bij de 
ondersteuning van het reservaat 
‘Oude Leie’. De aanleg van de 
vlindertuin tussen de bibliotheek en 
de centrumschool is goedgekeurd 
en wordt binnenkort opgestart.
Kuurne scoort bovendien goed 
wat betreft beheer van gemeente-
lijke groengebieden. De blijvende 
ondersteuning en het goede beheer 
die Kuurne biedt in ‘De Groene 
Long’ en het ‘Heulebeekdomein’ 
zijn een voorbeeld voor de regio en 
leidden de afgelopen jaren tot een 
sterke toename van de plaatse-
lijke biodiversiteit. Daarnaast zet 
Kuurne ook in op de ecologische 
bestrijding van exoten (zie artikel 
blz. 18).
Toch zijn er ook in Kuurne nog 
enkele aandachtspunten. De laatste 
resterende stukjes open ruimte 
moeten absoluut gevrijwaard  wor-
den en dienen ingericht te worden 
als broodnodige stapstenen.
Kuurne moet daarnaast meer werk 
maken van de kwaliteitsvollere 
invulling van openbaar groen en 
moet particulieren meer aanzetten 
tot de aanplant en onderhoud van 
kleine landschapselementen. 
Hiervoor moet het bestaande subsi-
diereglement eerst wel geëvalueerd, 
aangepast en beter gepromoot 
worden.

menen
In Menen bestaat een behoorlijke 
samenwerking tussen de stad en de 
lokale Natuurpuntafdeling voor de 
organisatie van sensibilisatieacties. 
Ook de samenwerking rond het na-
tuurgebied De Bramier is voorbeel-
dig. Er werden de laatste jaren ook 
enkele trage wegen heraangelegd 
en het positieve bermbeleid zorgt 
duidelijk voor een toename van het 
aantal soorten. De actualisatie van 
het GNOP is nog lopende, maar 
Natuur.koepel hoopt dat de con-
crete voorstellen ook daadwerkelijk 
worden gerealiseerd.
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natuurinrichtingsproject te opteren 
voor een voldoende hoog waterpeil 
om zo niet alleen een goede habitat 
voor overwinterde vogels te creëren, 
maar ook om de aanpalende natte 
graslanden te helpen beschermen 
tegen verdroging.

deerlijK
Deerlijk nam in haar biodiversi-
teitscharter 9 actiepunten op. Zo 
zou Deerlijk werk maken van de 
opvolging en actualisering van het 
Gemeentelijk Natuurontwikkelings-
plan (GNOP). Tot op vandaag is 
hier echter nog niets mee gedaan. 
Natuur.koepel vraagt de gemeente 
om, in samenspraak met de lokale 
Natuurpuntafdeling, snel werk 
te maken van deze actualisatie. 
Daarnaast beloofde Deerlijk om 
sensibilisatieacties rond natuur op 
te zetten. Bij nieuwe verkavelingen 
werd een verkavelingsvoorschrift 
opgenomen, dat bepaalt dat de 
hagen tussen de eigendommen 
van streekeigen soorten (o.a. beuk) 
moeten zijn. Een toe te juichen 
initiatief ! Niettemin stelt Natuur.
koepel vast dat dit in de praktijk 
helemaal anders uitdraait. Na 
protest krijgen bewoners immers 
toestemming om hiervan af  te 
wijken en steriele afsluitingen te 
plaatsen. Natuur.koepel vraagt 
de gemeente Deerlijk om beter te 
sensibiliseren over het belang van 
streekeigen groen in een stedelijke 
omgeving en vast te houden aan 
de principes opgenomen in het 
biodiversiteitscharter.
Positief  in Deerlijk is de uitbreiding 
van het Wijmelbroek met het buf-
ferbekken en de aankleding die hier 
met streekeigen soorten gebeurde. 
Toch was ook hier weer de input 
van de lokale Natuurpuntafdeling 
cruciaal voor het slagen van dit 
project.
Eén van de belangrijkste dossiers 
voor de komende jaren in Deerlijk 

wordt ongetwijfeld de uitbreiding 
van de Gavers, die mee opge-
nomen wordt in het Provinciaal 
ruimtelijk uitvoeringsplan (PRUP). 
Dit groen RUP moet als compensa-
tie dienen voor de verdere inname 
van open ruimte voor bewoning en 
industrie bij de afbakening van het 
stedelijk gebied Kortrijk. In prak-
tijk wordt de voorgestelde groene 
ruimte teruggebracht tot bestem-
ming ‘gemengd open ruimte 
gebied’ waardoor amper garantie 
is op concrete en duurzame reali-
saties op het vlak van natuur. Naast 
de toenemende druk van recreatie 
dreigt de landbouwlobby (onder 
bescherming van de gemeente) 
zo het laatste beetje natuur in de 
Gavers te versmachten. Dit terwijl 
Deerlijk in haar charter pleit voor 
een betere verbinding van na-
tuurgebieden en bij het opmaken 
van RUP’s belooft om maximaal 
rekening te houden met natuur 
en biodiversiteit. Natuur.koepel 
vraagt een grondige herziening van 
dit PRUP en de ontwikkeling van 
natuur als broodnodige verbinding 
tussen bestaande relicten.
Als laatste roept Natuur.koepel de 
gemeente Deerlijk uitdrukkelijk 
op om de plaatselijke Natuurpun-
tafdeling mee te betrekken bij de 
opmaak van de restauratieplannen 
van de Sint-Columba kerk om zo 
de aanwezige populatie gierzwalu-
wen te beschermen.

KortrijK
Stad Kortrijk en Natuurpunt Kor-
trijk ondertekenden als eerste in de 
regio een biodiversiteitscharter met 
hoofdzakelijk concrete maatregelen 
die op korte termijn winst voor 
de lokale biodiversiteit kunnen 
opleveren. Het charter houdt ook 
afspraken in rond natuureducatie 
en -beheer (beheercommissies) en 
versterkt zo de samenwerkings-
overeenkomst, een partnership 
rond natuureducatie en -beheer 
dat al in 2005 afgesloten werd. 
Het biodiversiteitscharter bevat 
verschillende soortbeschermingsac-
ties. Het nieuwe subsidiereglement 
voor zwaluwenpopulaties leidde tot 
de aandacht voor en bescherming 
van vele tientallen nesten, vooral 
boerenzwaluw. De ontwikkeling 
van een subsidiereglement voor 
knotbomen en hoogstamboom-
gaarden creëerde dan weer meer 
kansen voor de steenuil. Ook 
werden er enkele nestkasten voor 
deze soort en voor de eikelmuis 
geplaatst. Dergelijke acties kunnen 
enkel succesvol zijn wanneer ze 
geflankeerd worden door een 
beleid dat ideale omstandigheden 
voor deze soorten creëert. In dit 
kader zijn bedrijfslandschapsplan-
nen (2 in 2012) belangrijk, maar 
is ook een actualisatie van de inven-
taris kleine landschapselementen 
absoluut noodzakelijk. Daarnaast 
beloofde Kortrijk ook verschillende 
groengebieden verder ecologisch 
aan te leggen en te beheren. In de 
Marionetten kwam een aangepast 
ruigtebeheer en er werd net als 
op de Venning een bloemenweide 
ingezaaid.
Stadsgroen Marionetten betekent 
een grote aanwinst maar Kortrijk 
mist wel een regionale groenstruc-
tuur, een “natuurvisie” op lange 
termijn met concrete realisatiedata. 
De trekkersrol die Kortrijk op het 

Daartegenover staat dat de uitbouw 
van groene publieke ruimte en 
lokale natuurgebieden nog veel te 
weinig gebeurt. Zo moet Menen 
eindelijk werk maken van het speel-
bos langs de Geluwebeek en dient 
er jaarlijks een voldoende hoog 
bedrag gereserveerd te worden voor 
de aankoop van natuurgebieden. 
De aangeboden plantpakketten zijn 
een stap in de goede richting, maar 
Menen moet het goede voorbeeld 
stellen en actief  werken aan de 
uitbreiding van het bestaande 
groenareaal. Ook dient de lokale 
Natuurpuntafdeling in een vroegere 
fase betrokken te worden bij infra-
structuurwerken in de open ruimte 
zoals de aanleg van bufferbekkens. 
Enkel zo kunnen de kansen die hier 
voor natuur liggen gevaloriseerd 
worden. Erg belangrijk in functie 
van het project ‘Rivierherstel Leie’ 
is de overdracht van enkele percelen 
natuurgebied naar Natuurpunt 
in het kader van een nieuwbouw-
project in Lauwe. Dit project gaat 
veel te traag vooruit. Daarnaast 
roept Natuur.koepel Menen op 
om dringend werk te maken van 
actieve exotenbestrijding. Reuzen-
berenklauw woekert nu al langs de 
Lauwse beek en op het speelplein 
van de wijk Ten Dale. Tijd voor 
Menen om dit probleem snel en 
daadkrachtig te gaan oplossen!

anzegem
Ook Anzegem ondertekende een 
‘standaardcharter’ met 10 actiepun-
ten. Het bestuur beloofde jaarlijks 
één trage weg grondig te herstellen 
en alle bestaande trage wegen in 
stand te houden. De gemeente 
maakte dit voorlopig waar en het 
positieve tragewegenbeleid is dan 
ook zeker iets wat dient voortgezet 
te worden. Ook juicht Natuur.koe-
pel het wegbermbeleid in Anzegem 
toe. Er werd een bermbeheerplan 
opgemaakt en sinds 2012 wordt 
het maaisel van alle gemeentelijke 
wegbermen afgevoerd. Toch blijkt 
dat de gemeente op vraag van parti-
culieren soms van dit plan afwijkt.
Daarnaast zijn de ontwikkeling 
van de vlindertuin in Vichte, de 
subsidies voor zwaluwen en de 
nestkasten voor gierzwaluwen aan 
gemeentelijke gebouwen hoopvolle 
realisaties.
Maar één zwaluw maakt de lente 
niet.
Het gemeentebestuur is naar eigen 
zeggen nog steeds gekant tegen 
de aanleg van een ring, maar in 
hoeverre zetten ze zich echt nog in 
voor dit dossier? De verdere aanleg 
van kleine landschapselementen is 
absoluut noodzakelijk om het land-
schap in Anzegem te beschermen 
én verder te verfraaien. De meeste 
acties die tot nu toe werden gerea-
liseerd zijn het gevolg van initiatief  
van de lokale Natuurpuntafdeling. 
Momenteel krijgt Natuurpunt 
duidelijk te weinig inspraak in het 
gevoerde beleid rond natuur. Na-
tuur.koepel roept Anzegem op om 
nog meer in te zetten op specifieke 
terreinrealisaties en verder werk te 
maken van een doordachte visie 
omtrent natuur.

aVelgem
Ook Avelgem ondertekende een 
soortgelijk charter. Zo beloofde 
de gemeente bedreigde planten 
en diersoorten te adopteren en 
soortbeschermingsmaatregelen uit 

te voeren. In de praktijk is daar nog 
geen werk van gemaakt. Avelgem 

‘adopteerde’ dan wel de geelgors, en 
publiceerde daar een artikel over in 
het gemeentelijk infoblad, nu wordt 
het dringend tijd voor concrete ac-
ties. De Trimaarzate en omgeving 
dienen heringericht te worden om 
zo de geschikte biotoop voor akker-
vogels (en heel wat ander leven) te 
creëren. Ook dienen verschillende 
wegbermen in agrarisch gebied 
beplant te worden met houtkanten 
en bomenrijen. Daarnaast kan de 
traditie van een geboorteaanplant, 
die de laatste jaren werd vervangen 
door de symbolische aanplant van 
enkele bomen, weer in ere hersteld 
worden. Positief  is dat dit door de 
gemeente weer wordt overwogen. 
Ook het tragewegenbeleid moet 
veel concreter: een initiële inven-
tarisatie moet herstart worden en 
op korte termijn leiden tot een 
opwaardering van bestaande en een 
herstel van verdwenen trage wegen. 
Dit zorgt voor een win-win situatie 
die naast voordelen voor de stille 
recreant, ook heel wat kansen biedt 
aan biodiversiteit en groene vingers 
in het landschap. 
Avelgem tracht de wegbermen in 
de gemeente dan wel te maaien 
volgens het bermdecreet, maar 
enkel een up-to-date bermbeheer-
plan creëert een kader voor een 
duurzaam onderhoud van weg-
bermen. Van de belofte om oevers 
en beken ecologisch te beheren, is 
ook nog niet veel in huis gekomen 
omdat vlakkere ruiming nog niet als 
haalbaar wordt gezien.
De ondertekening van het biodiver-
siteitscharter zorgde voor wat meer 
goodwill bij de gemeente, toch 
blijven terreinrealisaties zo goed als 
onbestaande. Natuur.koepel spoort 
Avelgem aan om werk te maken 
van een onderbouwd natuur-en 
milieubeleid gericht op concrete 
acties. De nakende inrichting van 
de Rijtgracht is een belangrijke test 
case. Natuur.koepel vraagt uitdruk-
kelijk aan de gemeente om in het 
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vlak van design wil spelen, maakt 
dat een natuurvriendelijk beleid 
zelden op de eerste plaats komt. 
Voor wat betreft het beschermen 
en verder inrichten van (de laatste 
restanten) open ruimte kan Kortrijk 
zeker nog meer inspanningen 
leveren. Het AZ-Groeninge neemt 
een grote hap uit het Groen Lint 
Zuid en voor een nieuw geplande 
parking voor het ziekenhuis en 
X-po dreigt een deel van het Ken-
nedybos te sneuvelen (zie artikel 
blz. 46). De trage vooruitgang van 
een potentieel mooi project als dat 
van de Heulebeek leidt wel eens tot 
frustratie en dit bij alle betrokken 
partners. Positief  is dan weer de 
gebiedsdekkende inventarisatie van 
alle Trage Wegen.

waregem
Een belangrijk onderdeel binnen 
het biodiversiteitscharter dat Ware-
gem ondertekende, handelde over 
de uitbouw van lokale natuurgebie-
den. Zo beloofde de stad Waregem 
om de waterkwaliteit van ‘De 
Zavelput’ te zullen verbeteren door 
het afvissen van het grote bestand 
karpers. Vandaag is de Zavelput 
nog steeds een troebele vijver met 
amper watergebonden fauna en 
flora. De stad is, onder impuls van 
de lokale Natuurpunt afdeling, dan 
wel gestart met het afvissen van 
de vijver, de enige goede oplossing 
ligt in het leegpompen en saneren 
ervan. Een ander gebied dat in 
Waregem amper naar waarde 
wordt geschat, is de Kasselrijbeek. 
Dit gebied is één van de weinige 
vindplaatsen van het zeldzame 
zomerklokje. Toch krijgt het niet 
de bescherming dat het verdient. 

Natuur.koepel roept Waregem op 
om het gebied in samenspraak 
met de Vlaamse Overheid aan te 
kopen en strenger toe te zien op 
bemesting en herbicidengebruik in 
aangrenzende weiden en akkers. 
Waregem gaf  in het charter ook 
aan werk te zullen maken van 
maximale natuurwinst bij de in-
richting van de publieke ruimte en 
voorzag begin 2012 maar liefst een 
half  miljoen euro voor de eerste 
fase van de herinrichting van Park 
Casier. Natuur.koepel staat erop 
dat bij deze herinrichting optimaal 
rekening wordt gehouden met het 
verhogen van de biodiversiteit. 
Alle kansen liggen open om van 
Park Casier een voorbeeld te ma-
ken op het vlak van harmonisch 

park - en groenbeheer.
Waregem maakte werk van een 
subsidiereglement voor zwaluwen 
en het gierzwaluwenproject. Toch 
blijkt ook hier weer dat de insteek 
en input van de plaatselijke 
Natuurpuntafdeling van doorslag-
gevend belang was. Een stad als 
Waregem zou toch minstens zelf  
initiatief  moeten nemen op dit vlak. 
Helaas ontbreekt het Waregem 
aan een doordachte natuurvisie 
en blijkbaar ook de moed om op 
te treden wanneer er een over-
treding wordt begaan (zie artikel 
blz. 12). De belofte van Waregem 
om particulieren te stimuleren om 
zorg te dragen voor bestaande 
natuurelementen en kleine land-
schapselementen staat haaks op 
de gevraagde inplanting van het 
industriegebied ‘De Blauwpoort’. 
Waregem moet inzien dat er veel 
meer potenties zitten in de verdere 
landschappelijke inrichting van het 
gebied en de industrie doorverwij-
zen naar bestaande leegstaande 
panden.

zweVegem
Het bescheiden charter dat Zweve-
gem ondertekende, bevatte 7 heel 
concrete actiepunten die zonder 
al te grote inspanningen mak-
kelijk konden uitgevoerd worden. 
Eén hiervan is de aanleg van een 
permanente paddentunnel in de 
Orveyestraat, waarvoor de aan-
nemer ondertussen is toegewezen 
en die in de tweede helft van 2012 
wordt aangelegd. Ook de beloofde 
tentoonstelling rond biodiversiteit 
en een filmavond over de klimaat-
verandering werden georganiseerd 
en gesmaakt.

Jammer genoeg zijn het vooral 
de meest eenvoudige actiepunten, 
die weinig durf  vragen van de 
gemeente, die werden uitgevoerd. 
Het uitwerken van actiepunten 
waar de gemeente expliciet voor 
een natuurbeleid moet kiezen, 
ligt ook in Zwevegem heel wat 
moeilijker. Zo beloofde Zwevegem 
om te werken aan een concrete 
en ecologische oplossing voor het 
erosieprobleem. Voorlopig resul-
teerde dit enkel in de organisatie 
van een studiedag maar werd er 
verder niets concreet op het terrein 
gerealiseerd. De steeds toenemende 
grootschaligheid van de landbouw 
en het toepassen van verkeerde 
technieken werken de erosiege-
voeligheid alleen maar in de hand. 
Enkel de juiste beheermaatregelen 
en een flankerend ecologisch beleid 
kunnen dit tij doen keren. 
Ook de aanleg van poelen en 
de uitwerking van soortbescher-
mingsplannen moet beter. Zo 
roept Natuur.koepel op om extra 
soortbeschermingsmaatregelen te 
nemen voor de zwaluwenpopulatie 
in de Helkijnstraat te Sint-Denijs. 
Ook dient Zwevegem de bescher-
ming van akkervogels als prioritair 
te zien en eindelijk meer werk te 
maken van de uitbouw van het 
eco2-project .
Omwille van zijn landelijk karakter 
zou natuur in Zwevegem een 
prioritair beleidsthema moeten 
worden. Naast bovengenoemde ac-
tiepunten gaat het dan ondermeer 
om de realisatie van een groene 
nabestemming in de kleiputten te 
Heestert, de uitbreiding van het 
Banhoutbos en het voorzien van 
financiële steun aan Natuurpunt bij 
de aankoop van natuurbestemde 
grond in habitatrichtlijngebied.

lendelede 
Lendelede ondertekende destijds 
een biodiversiteitscharter met 6 
actiepunten. Deze actiepunten om-
vatten 3 thema’s: soortbescherming, 
goed beheer van gemeentelijk 
groen en de ecologische inrichting 
van het ‘Stevanstort’. 
Op het vlak van soortbescherming 
werd de afgelopen jaren zo goed 
als niets gerealiseerd. Het voorstel 
van de milieuraad om de steenuil 
te adopteren en een soortbescher-
mingsplan uit te werken, werd door 
de gemeente niet weerhouden. In 
de demotuin werd dan wel een 
insectenhotel geplaatst, maar de 

BeleiD van De provincie in zuiD-
west-vlaanDeren inzaKe natuur 
en milieu moet veel  Beter…
Het provinciaal niveau kan een belangrijke rol spelen en eigen  natuurbeleid ontwik-
kelen. Het akkervogelproject in Zuid-West-Vlaanderen is hiervan een mooi voor-
beeld. Jammer genoeg is het de laatste jaren althans in onze streek vooral gebleven 
bij ronkende verklaringen en lintjes knippen van projecten die “weinig zeer” doen. 
Een uitgesproken natuurbeleid dat onze streek zo hard nodig heeft, is ver te zoeken. 

Enkele veelzeggende voorbeelden :
Uitbreiding van de bestaande provinciale domeinen?   

Het Bergelendomein in Gullegem heeft bij de afbakening van het stedelijk gebied Kor-
trijk 7 jaar geleden een uitbreidingszone op het gewestplan gekregen. Hiervan werd 
geen vierkante meter gerealiseerd. De Gavers in Harelbeke/Deerlijk wacht al jaren 
op een beloofd initiatief  om de oppervlakte natuur en bos uit te breiden. De provincie 
talmt om daadwerkelijk meer natuur te geven in het lopende Provinciaal ruimtelijk uit-
voeringsplan PRUP en verdedigt hier de belangen van landbouw en paardenmaneges.

Natuurgericht beheer van de provinciale domeinen?  
Jawel,  maar de laatste jaren ligt de nadruk toch ook meer en meer op recreatie en 
parkbeheer. Er kwamen dan ook vooral ruiter- en betonpaden bij. Nieuwe parkings en 
grote gebouwen komen erbij: de natuur verliest daarbij !

Natuurgericht beheer van provinciale beken en uitbouw 
van groene corridors? 
Er werden vooral wachtbekkens aangelegd om overstromingen te voorkomen en 
ten behoeve van de landbouw. Natuur werd hierin dikwijls een randzaak. Integraal 
waterbeheer is een weinig tot niet toegepast begrip. De taak van de provincie voor het 
aanleggen van natuurverbindingsgebieden of  groene corridors  wordt met mondjes-
maat toegepast. Oude spoorwegpaden riskeren gebetonneerde fietspaden te worden. 

Bestrijding van invasieve exoten langs provinciale beken? 
Duidelijk geen prioriteit en geen coördinerende rol naar gemeenten en andere overhe-
den wat een expliciete taak is van de provincie. Reuzenberenklauw is een probleem-
soort  voor de volksgezondheid  en voor de natuur, maar woekert steeds verder.

Financiële ondersteuning van natuurprojecten van vrijwil-
ligers?  
Zeer beperkt . Ter vergelijking: in de provincie Limburg voorziet men hiervoor 85.000 
euro/jaar

Financiële ondersteuning voor aankoop van natuurgebie-
den door Natuurpunt? 
0,000 euro. Ter vergelijking: de provincie Limburg voorziet hier jaarlijks 180.000 euro, 
de provincie Vlaams-Brabant 175.000 euro. 

Conclusie: beoordeling van het provinciaal natuurbeleid in onze 
regio:  Oranje 

Beterschap DringenD gewenst.

natuur.Koepel Vzw

beplanting in de tuin kan in ecolo-
gisch opzicht beter.
Lendelede engageerde zich ook 
om het gemeentelijk groen te gaan 
beheren volgens de principes van 
het harmonisch parkbeheer (= 
duurzaam beheer met streekeigen 
soorten en zonder pesticiden). 
Jammer genoeg werd deze belofte 
onvoldoende in de praktijk omge-
zet. Er is nog meer diversiteit in de 
beplanting nodig, een meer geva-
rieerd maaibeheer (ook in woon-
zones) en op verschillende plaatsen 
in Lendelede zouden streekeigen 
aanplantingen het straatbeeld meer 
kleur kunnen geven. 
De gemeente Lendelede moet 
concreet werk maken van haar 
engagementen in haar beleidsbe-
slissingen. Enkel een open houding 
en een onderbouwde visie kunnen 
leiden tot succesvolle acties. De 
uitwerking van een bermbeheer-
plan en de aanleg van een groene 
corridor langs de Hazebeek zouden 
hierin zinvolle acties zijn.
Lendelede beloofde ook de stort-
plaats, die naast het Patrijzenbos 
ligt, te zullen inrichten als een oase 
van groen, rijk aan biodiversiteit. 
De exploitatievergunning voor het 
stort werd eind 2011 niet verlengd 
en hiermee ligt dus ook de weg 
open voor een groene nabestem-
ming. Natuur.koepel verwacht hier 
binnenkort concrete acties over.

Conclusie : Geen 
enkele gemeente 
heeft een echt 
groen beleid!
Op het vlak van wegbermen, 
bescherming van kleine landschap-
selementen en waterkwaliteit van 
grachten en beken blijft het in alle 
gemeenten zeer triestig gesteld. Ivm 
realisatie van bos- en natuurterrei-
nen hebben we in onze regio amper 
1,5% van de beschikbare opper-
vlakte als effectief  gerealiseerde 
natuur/ of  bosbestemming. Heel 
wat van deze terreinen hebben dan 
nog eens een recreatief  karakter 
waarbij natuur dikwijls van neven-
geschikt belang is. 
Er werden dankzij de biodiversiteit-
scharters verschillende actiepunten 
uitgewerkt en biodiversiteit kwam 
in alle gemeenten wel even in de 
aandacht . Maar het is duidelijk dat 
de biodiversiteitscharters 2 jaar na 
ondertekening zeker nog niet het 
verhoopte resultaat opleverden. Er 

is veel te weinig gedurfd initiatief. 
Heel wat gemeenten verschuilen 
zich achter zwakke uitvluchten om 
doeltreffende maatregelen niet uit 
te voeren. De gemeenten kiezen 
meestal voor andere belangen en 
het aspect biodiversiteit is zelden of  
nooit prioritair.
Natuur.koepel blijft de gemeenten 
responsabiliseren om de komende 

jaren samen werk te maken van 
meer biodiversiteit in Zuid-West-
Vlaanderen. Dringend tijd dat de 
beleidsmakers inzien dat dit geen 
keuze meer is, maar een noodzaak!

natuur.Koepel 


